
هفته شلوغ دیپلماسی ایران
 محمود شوری: وزیر دفاع عربستان برای فهم 

مستقیم سیاست منطقه ای ایران به تهران آمد

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص تقارن سفر 
هیات سعودی به ایران و ارائه پیام به رهبر انقلاب اظهار 
داشت: با آمدن آقای ترامپ جهان و به طور مضاعف منطقه 
خاورمیانه در یک وضعیت عدم قطعیت قرار گرفت که این 
گی دوگانه و به نوعی پارادوکسیکالی  وضعیت هم یک ویژ
دارد و از یکطرف هم امیدهایی برای گفت وگو و حل وفصل 
برخی از مهم ترین مسائل جهانی مثل بحران اوکراین و 
موضوع هسته ای ایران ایجاد کرده است. به عبارتی هم 
امیدهایی ایجاد کرده و هم اینکه به طرز عجیبی که گفته 
شد )به شکل پارادوکسیکالی( با این وضعیت ما بر روی لبه 
باریکی از شرایط دشوار حرکت می کنیم و اینکه هر لحظه 
امکان دارد شرایط در منطقه دچار تغییر و تحولات شود و 
سطح تنش بالا برود. این موضوع کاملا برای تمامی بازیگران 
موثر چه در سطح منطقه ای و چه در سطح بین المللی ابهام 
ایجاد کرده و همه بازیگران در آن تلاش می کنند با تعاملات 
که انجام می دهند این عدم قطعیت ها و  دیپلماتیکی 
ابهام ها را کمتر کنند. محمود شوری گفت: طبیعتا سفر 
وزیر دفاع عربستان به ایران هم از این منظر قابل تحلیل 
و ارزیابی است و اینکه به هر حال عربستان به عنوان یک 
بازیگر مهم منطقه حتما نگرانی هایی دارد و از طرف دیگر 
نیز ایده ها و برنامه هایی برای آینده شرایط منطقه ای دارد 
که طبیعتا این ایده ها و برنامه ها بدون تعامل با ایران و 
بدون اینکه مشخص شود ایران چه سیاست هایی را در 
منطقه در پیش خواهد گرفت و بدون مشخص شدن نتایج 
کرات هسته ای ایران و آمریکا چندان برای عربستانی ها  مذا
قابل دسترس نخواهد بود. وی افزود: به همین دلیل تصور 
می کنم حداقل یکی از مهم ترین موضوعاتی که موجب 
کرات هسته ای ایران و آمریکا، وزیر  شده در آستانه این مذا
دفاع عربستان به ایران بیاید این است که آنها دارند تلاش 
می کنند آن نوع نگاه و برداشت های خودشان از تحولات 
منطقه ای را با ایران در میان بگذارند و دوم اینکه رویکرد 
ایران را بفهمند و سعی کنند از طریق این تعاملات خوب 
هم تاثیرگذاری بر شرایط آینده منطقه داشته باشند و 
اجازه ندهند شرایط منطقه به سمت و سویی سیر کند که 
منطقه مجددا وارد یک درگیری تازه  شود. این کارشناس 
مسائل سیاست خارجی بیان کرد: به هر حال با تحولاتی 
که در یکسال نیم اخیر داشتیم حتما برای عربستان خیلی 
مهم هست که شرایط دوباره به سمت تشدید درگیری های 
نظامی سوق پیدا نکند. اینها دلایلی است که باعث شده 
وزیر دفاع عربستان به ایران سفر کند. این سفر مهم و 
تاریخی می تواند یک سفر تاثیرگذار در شرایط منطقه ای 

باشد. 
 سفر عراقچی به روسیه

 شوری در ارزیابی ارتباط سفرآقای عراقچی به روسیه و 
کرات ایران و آمریکا بیان کرد:  دیدار با پوتین در آستانه مذا
سفر آقای عراقچی در آستانه دومین دور گفت وگوهای 
غیرمستقیم ایران و آمریکا دلایل مختلفی داشت، این سفر 
یک سفر معمولی از نوع سفرهایی که وزرای خارجه ایران 
به روسیه داشتند نبوده چون به هر حال ما می دانیم که 
پیام مقام معظم رهبری را هم به آقای پوتین تسلیم کردند و 
گفت وگوهای مفصلی هم با آقای پوتین و آقای لاوروف وزیر 
خارجه روسیه داشتند که جمیع اینها بیانگر این است که 
سطح این سفر فراتر از سطح سفرهای معمول وزیر خارجه 
ایران به روسیه بوده است. دلیل اول این مساله این است 
که ما با آن توافق نامه ای که بین ایران و روسیه امضا شده با 
کت راهبردی می شویم و عملا  روس ها به نوعی وارد یک شرا
ایران و روسیه در آن تلاش می کنند که در سطح بین المللی 
میزان همکاری و نزدیکی را بین خودشان اعلام کنند و 
از این جهت این برای ایران بسیار حائز اهمیت است که 
هم آخرین دیدگاه ها و برداشت های خودش را از شرایط با 
روس ها در میان بگذارد و نظر روس ها را در این زمینه بداند 
و هم اینکه از ظرفیت روسیه به عنوان یک عضو شورای 
امنیت و مهم تر از آن به عنوان عضوی از برجام استفاده کند 
تا بتواند در گفت وگوهای آتی که با آمریکایی ها و اروپایی ها 
داریم دنبال می کنیم، بتواند وزنه خود را تقویت کند. وی در 
کرات تلاشی  این خصوص که روسیه برای به ثمر رسیدن مذا
خواهد کرد، اظهار کرد: تردیدی نیست که به هر حال روسیه 
کرات هسته ای ایران و غرب نقش متفاوتی را ایفا  در مذا
گرچه روسیه هیچوقت جزو مدعیان برچیده شدن  کرده، ا
توانمندی هسته ای ایران نبوده و هیچوقت با توانمندی 
هسته ای ایران مخالفتی نکرده و بعضا حمایت های موثری 
هم از برنامه هسته ای ایران داشته ولی به هر حال روسیه 
به عنوان یک قدرت بزرگ جهانی منافعی دارد که ممکن 
است در مقاطعی این منافع با منافع ایران هماهنگ نبوده 
یا به هر حال مورد انتقاد جمهوری اسلامی ایران هم بوده 
ولی به هر حال این به این معنا نیست که باید ظرفیت 
روسیه را در این تعاملات نادیده گرفت. به صلاح نیست 
با تصور اینکه ممکن است روسیه در مواقعی نقش منفی 
ایفا کند ما خودمان را از ظرفیت روس ها محروم کنیم و 
به نوعی دست خودمان را در این موازنه استراتژیکی که 
شکل گرفته خالی تر بکنیم و اجازه دهیم که روسیه هم 
در سمت قدرت های غربی قرار گیرد. برای ایران همیشه 
حائز اهمیت بوده که با روس ها این تبادل نظر را داشته 
باشد و دیدگاه های خودش را با روس ها نزدیک کند و در 
حوزه هایی که منافع مشترک وجود دارد یک بازی مشترک 
هم شکل بگیرد که این می تواند به افزایش ظرفیت های 

ایران در گفت وگوهای هسته ای کمک کند.

گر خود اعضای  شاید ا آرمان ملی- حمید شجاعی:   
شورای شهر تهران نیز امروز به شهریور 1400 باز می گشتند و 
می خواستند شهردار تهران را انتخاب کنند روی هر گزینه ای 
کانی. این نه گزاره ای از سر  دست می گذاشتند جز علیرضا زا
نگاه جریانی و جناحی که اتفاقا تحلیلی از نوع نگاه اعضای 
شورای هر ششم تهران طی 4 سال گذشته نسبت به عملکرد 
شهردار تهران است که نشان می دهد خود اعضای تمام 
کانی  اصولگرای شورا نیز چندان دل  خوشی از شهرداری زا
ح  ندارند. چه اینکه طی چهار سال اخیر بارها و بارها طر
کانی را کلید زدند؛ اما هر دفعه به نحوی از  استیضاح علیرضا زا
کانی همچنان در  انحاء این مساله از دستور کار کنار رفت تا زا
بهشت بماند. با این حال انتقادات جسته و گریخته اعضای 
شورا در مورد موضوعات مختلف از شهردار تهران عمق 
اختلافات میان شورا و شهرداری را به نمایش گذاشت که 
میزان این اختلافات تا چه حد است. اختلافاتی که در مورد 
مسائل مختلفی بروز و ظهور کرد. معضلات زیست محیطی، 
انتصابات شائبه دار در شهرداری تهران، ماجرای سفر به 
چین و قرارداد غیرشفاف با شرکت چینی، ماجرای گم شدن 
ون های شهرداری، داستان ساخت مسجد در بوستان 
قیطریه و... گوشه ای از اختلافاتی بود که میان اعضای شورا و 
شهردار تهران در جریان بود و هر چندی از کنار این اختلافات 
کانی شنیده  نداهایی مبنی بر احتمال استیضاح و برکناری زا
می شد نداهایی که البته چندان قوی نبود و به دلیل یکدست 
نبودن اعضای شورا در این مساله، استیضاح و برکناری همواره 
در حد حرف و سخن باقی می ماند و با حمایت چمران رئیس 
شورا و افراد همراه این مساله به بوته فراموشی سپرده می شد. 
اما از اواسط سال گذشته اتفاقات به نحو دیگری رقم خورد و 
کانی که از ابتدا انتقادات تندی علیه رئیس جمهور و دولت  زا
داشت و انتظار می رفت که در مواجهه با دولت جدید دچار 
کانی روند عملکردی و رویکردی خود را  مشکل شود، اما زا
تغییر داد و با دولت همراه شد و در جلسات دولت نیز حضور 

یافت. اما این امر نیز باعث نشد تا نگاه ها از عملکرد پرانتقاد 
او برداشته شود و اعضای شورا نیز خواهان پاسخگویی وی 
در خصوص وعده های داده شده و عملکرد شهرداری تهران 
طی روند عملکردی 4 ساله آقای شهردار شده اند. درهمین 
مجمع  فرایندی  طی  که  بود  جدید  سال  از  پیش  راستا 
تشخیص مصلحت نظام دوره فعلی شوراهای اسلامی شهر و 
روستا را تا خرداد 1405 تمدید کرد تا به جای 4 سال شوراهای 
شهر و روستا 5 ساله شوند. البته همراه با این مصوبه نیز 
چندی پیش علی نیکزاد نایب رئیس مجلس در خصوص 
دوره عملکردی شهرداران گفت: هم زمان با تمدید یک ساله 
، احکام  دوره ششم شوراهای اسلامی شهر در سراسر کشور
شهرداران و مسئولیت آنان نیز که توسط اعضای این دوره 
شورا تنفیذ و تمدید شده است. اما اخیرا بندی اصلاح شده 
در قانون شوراها دیده شده که بر پایه آن نمی توان دوره 
مسئولیت شهرداران را تمدید کرد و حال باید دید که با این 
حساب تهران با شهردار پر حاشیه خود خداحافظی خواهد 
کانی یکسال دیگر نیز بر صندلی مدیریت شهری  کرد یا اینکه زا

تهران تکیه خواهد زد. 
کانی می رود؟  زا

 روز گذشته بود که سیصدو هجدهمین جلسه شورای شهر 
تهران برگزار شد و در آن مطالب مختلفی از جمله مساله مهم 
ک و درخواست حسابرسی  تحقیق و تفحص از سازمان املا
ح شد، اما آنچه بسیار بیشتر  ویژه از شرکت همشهری مطر
مورد توجه رسانه ها قرار گرفت صحبت های رئیس کمیته 
نظارت شورای شهر تهران، حول محور احتمال تغییر شهردار 
تهران بود که در رسانه ها بازتاب های مختلفی داشت. مهدی 
اقراریان، در صحن علنی شورا خطاب به شهردار تهران 
تذکری مهم داد و خواستار ارزیابی دقیق وعده ها و تعهدات 
شهردار طی چهار سال گذشته شد. وی با اشاره به تمدید 
کید کرد که شهردار باید  دوره شورای ششم به مدت 10 ماه، تا
مطابق با تعهدات خود عمل کند و در صورت عدم تحقق 

این وعده ها، تغییر شهردار در مدت باقی مانده باید مورد 
توجه قرار گیرد. رئیس کمیته نظارت شورای اسلامی شهر 
تهران، در جلسه شورا و در تذکری خطاب به شهردار تهران 
اظهار کرد: »با توجه به تمدید 10 ماهه دوره شورای ششم و در 
، این تمدید یک  پی حادثه تلخ سقوط بالگرد رئیس جمهور
استثنا است و اصل بر این است که دوره شوراها و شهرداران 
برای یک دوره چهار ساله باشد. به همین دلیل، باید مساله 
تمدید دوره شهردار به طور دقیق تعیین تکلیف شود.« وی 
ادامه داد: »طبق ماده ۸0 قانون شوراها، انتخاب شهردار 
برای مدت چهار سال انجام می شود و این مساله که با تمدید 
دوره شوراها، دوره شهردار هم تمدید می شود، نیازمند 
بررسی دقیق حقوقی است.« اقراریان همچنین خواستار 
ارزیابی عملکرد شهردار تهران در دوره چهار ساله ای که تا 
کید کرد: »امروز روز ارزیابی اقدامات  کنون گذشته، شد و تا
شهردار است و باید بر اساس وعده ها و تعهداتی که ایشان 
داده اند، عملکرد ایشان بررسی شود.« رئیس کمیته نظارت 
شورا عنوان کرد: »شهرداری تهران در زمینه های مختلف 
فعالیت هایی انجام داده است، اما فاصله ای بین آنچه که در 
ح می شود و  رسانه ها به عنوان دستاوردهای شهرداری مطر
واقعیت های موجود وجود دارد. برخی اقدامات مثبت بوده، 
، شاهد تحقق وعده ها نبوده ایم.« وی  اما در مواردی دیگر
افزود: »در صورتی که در این دوره شهردار تهران نتواند به 
تعهدات خود عمل کند، باید امکان تغییر شهردار برای مدت 
، شهر به مسیر درست  باقی مانده فراهم شود تا در صورت نیاز
خود بازگردد.« اقراریان از شهردار تهران خواست تا اقدامات و 
وعده های خود را به طور شفاف به شورا ارائه دهد و از اعضای 
گذشته، عملکرد  که با توجه به تجربه های  شورا خواست 
شهردار را به طور دقیق ارزیابی کنند. همچنین سوده نجفی 
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر تهران در پایان با انتقاد 
از برخی انتصابات غیرقانونی در شهرداری تهران گفت: تذکر 
بعدی بنده در خصوص برخی از انتصابات در شهرداری تهران 
است که شرایط لازم برای احراز این مسئولیت را نداشتند. 
توصیه می کنم سرمایه اجتماعی شهرداری که همین کارکنان 
و پرسنل خدوم هستند را نادیده نگیرید چون در ملاقات هایی 

که با کارکنان داریم بی انگیزگی در بین آنها موج می زند. 
 فرآیندهای قانونی 

 رئیس کمیسیون نظارت شورای شهر تهران در خصوص 
صحبت های مهدی اقراریان در باب احتمال تغییر شهردار 
کنیم و  کمیسیون حقوقی بررسی  اظهار داشت: باید در 
ببینیم که آن مصوبه مجلس و اصلاحیه چه بوده و بعد در 
مورد آن اظهارنظر کنیم. نرجس سلیمانی در خصوص نوع 
نگاه اعضای شورای شهر به برکناری شهردار تهران به »آرمان 
ملی« گفت: قانون برای این موضوع تعداد آرای و فرایندهای 
مشخصی در نظر گرفته و باید بر اساس فرایندش به این 
کرد و این موضوع یکسری رای و هماهنگی  موضوع نگاه 
که قانون چه نگاهی به این مساله  می خواهد، باید دید 
داشته است و باید اجازه بدهیم که این مسائل بررسی بشود. 
سلیمانی در خصوص عملکرد شهردار تهران و تاثیر آن بر نوع 
تصمیمات اعضای شورا تصریح کرد: این دقیقا بستگی و نیاز 
به نظر و هماهنگی داخل صحن دارد و واقعا الان نمی شود 

در موردش صحبت کرد. 
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»آرمان ملی« حواشی پیرامون شورا و شهرداری را بررسی می کند

کانی از شهرداری تهران می رود؟  زا
   مهدی اقراریان: قانون شوراها می گوید انتخاب شهردار 4 ساله است 

   نرجس سلیمانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: باید در کمیسیون حقوقی بررسی کنیم 

عراقچی  عباس  انتصاب  از  بعد  که  باقری کنی  علی   
به عنوان وزیر امور خارجه و با تمام شدن ماموریتش 
دبیر  به عنوان  خارجه  امور  وزارت  سرپرست  به عنوان 
شورای راهبردی روابط خارجی منصوب شد، شمایل 
کره و ارتباط با غرب است.  کامل تغییر دیدگاه ها درباره مذا
باقری در زمان دبیری جلیلی در شورای عالی امنیت ملی 
کره کننده تیم او بود و از مخالفان برجام، با  معاون او و مذا
این حال در دولت سیدابراهیم رئیسی به سمت معاونت 
حسین امیر عبداللهیان وزیر خارجه فقید منصوب شد 
کره کرد. او که تا  و سه سال درباره برجام با اروپایی ها مذا
سال ها دست راست و سایه همراه سعید جلیلی شناخته 
کره کننده در  می شد، وقتی به عنوان رئیس هیات مذا
کرات احیای برجام نشست  دولت سیزدهم پای میز مذا
کره با آنچه سال ها در  متوجه شد که دنیای واقعی مذا
سایه سعید جلیلی تکرار کرده بود، تفاوت زیادی دارد. 
به نوشته رویداد 24، از ابتدای آغاز به کار باقری کنی در 
دولت سیزدهم شایعات و صحبت هایی درباره فاصله 
بین جلیلی و باقری کنی شنیده می شد اما اسفندماه سال 
گذشته امیرحسین ثابتی از چهره های اصلی حلقه سعید 
جلیلی به صراحت از این اختلاف و جدایی سخن گفت. 
ثابتی درباره این اختلاف گفته است: »علی باقری شخصا 
آدم محترمی است و هیچوقت چیز بدی از وی ندیدم. در 
ماجرای برجام نظر علی باقری خیلی عوض شد. علی باقری 
با جلیلی اختلاف بر سر برجام پیدا کرده اند. یکبار باید سه 
چهار ساعت با باقری به خاطر عوض شدن نظرش بر سر 
برجام گفت وگو کنم. جنس علی باقری را جنس ظریف و 

روحانی نمی دانم.«
 دو دهه با جلیلی

در  ریشه دار  خانواده ای  در  باقری کنی  علی  رشد   
با  را  سرنوشتش  اسلامی،  جمهوری  در  سیاست ورزی 
سیاست گره زد. او فرزند محمدباقر باقری کنی- از اعضای 
سابق مجلس خبرگان رهبری و عضو هیات امنای موسسه 
مهدوی کنی،  محمدرضا  برادرزاده  و  جامعه الصادق- 

روحانی صاحب نفوذ و شیخ تصمیم ساز اصولگرایان بود. 
علاوه بر این وصلت مصباح الهدی، برادر علی باقری کنی با 
خانواده خامنه ای ریشه های خانواده باقری کنی را بیش از 
غ التحصیلی از دانشگاه امام صادق  پیش تحکیم کرد. فار
مسیر زندگی باقری کنی را به سمت سعید جلیلی سوق داد. 
سابقه همراهی باقری کنی با سعید جلیلی البته به دهه 
۸0 باز می گردد؛ هرجا سعید جلیلی مسئولیتی داشت، 
باقری کنی دست راست و صدای ناطق تکرار دیدگاه های 
او بود. باقری کنی از ۸۶ تا ۹2 و در دوره سکانداری سعید 
کرات هسته ای در دولت نهم و دهم در تیم  جلیلی در مذا
کره کننده عضویت داشته و زمانی که سعید جلیلی،  مذا
معاونت اروپا و آمریکای وزارت امور خارجه را برعهده 
داشت؛ مدیرکل اروپای مرکزی و شمالی این معاونت بود 
و پس از سعید جلیلی، مدتی به عنوان معاون اروپای وزیر 
امور خارجه فعالیت کرد و پس از حضور جلیلی در شورای 
عالی امنیت ملی، به عنوان معاون او منصوب شد. بعد از 
غ التحصیلی از دانشگاه امام صادق، علی باقری کنی  فار
کار شد اما خیلی زود  مدتی در صداوسیما مشغول به 
به عرصه ای رفت که مرادش یعنی سعید جلیلی در آن 
فعال بود. حضور اولیه باقری کنی در دستگاه دیپلماسی 
که  با سال هایی  بود  جمهوری اسلامی مصادف شده 
قطعنامه های پی درپی علیه ایران صادر می شد و پرونده 
هسته ای ایران در شورای امنیت سازمان ملل از فاز حقوقی 
وارد فاز امنیتی شده بود. قطعنامه های شورای امنیت 
یکی پس از دیگری تحریم های بی سابقه مالی و نفتی را بر 
سر ایران می ریخت و در این شرایط سعید جلیلی شمایل 
کره بود و علی باقری کنی کنار دستش مشق سیاست  مذا
کره می کرد. او خود درباره 5 سال حضورش به عنوان  و مذا
رویکردهای  و  هسته ای  کره کننده  مذا تیم  ارشد  عضو 
کرات آن زمان، ادبیاتی مشابه  جناح های مخالف به مذا
کرات دارد؛ مبهم و پیچیده  گفته های سعید جلیلی در مذا
و تمرکز بر بازی با کلمات برای دوری از پاسخگویی درباره 

علت عدم دستیابی به یک توافق. 

 شورش علیه استاد
 وقتی علی باقری کنی به جای عباس عراقچی سرپرستی 
گرفت  عهده  بر  را  ایران  کره کننده  مذا تیم  هدایت  و 
بسیاری یک تصویر قطعی را بیان می کردند؛ رئیس تیم 
کره کننده در حقیقت جلیلی است و غیرممکن است  مذا
بیاید.  بیرون  جلیلی  سعید  سایه  زیر  از  باقری کنی  که 
جدایی باقری کنی و جلیلی اما زودتر از چیزی که تصور 
خ داد؛ افشای رسانه ای نامه سعید جلیلی به  می شد ر
کرات وین که هدایتش را باقری  رهبری در نقد روند مذا
برعهده داشت، نشان داد علی باقری علیه استاد و مراد 
خود شوریده است. زمزمه ها شروع شد که باقری رویکردی 
کرات دنبال کرده که از قضا مورد  متفاوت از جلیلی در مذا
توافق مقامات عالی نظام نیز بوده است. جلیلی در آن 
نامه 200 صفحه ای به رهبر انقلاب، پیشنهاد خروج از 
برجام، افزایش غنی سازی حتی تا ۹0 درصد را داده بود، 
با این منطق که بعد از شکستن خطوط قرمز هسته ای، 
امتیازات بیشتری را کسب می کنیم. اما باقری، تلاش می کند 
کره برای رفع تحریم« راهی متفاوت از سعید  کتیك »مذا با تا
جلیلی را برود. شهریور سال 1401 کم کم صدای اعتراض 
منتقدان برجام و نزدیکان سعید جلیلی نسبت به عملکرد 
باقری کنی بلند شد. شهریور سال 1402 دوران تعارف بین 
علی باقری کنی و سعید جلیلی کاملا به پایان رسید. حالا 
علی باقری کنی در جایگاه دبیری شورای راهبردی روابط 
خارجی موقعیت ویژه ای دارد؛ جلیلی و یارانش از او دلخور 
هستند اما برای دیپلماتی که یکدهه پیش برجام را با زن 
ناسازگار و کودك سرطانی مقایسه کرده بود و یکدهه بعد، 
وقتی از زیر سایه دولت سایه و جلیلی بیرون آمد، در آخرین 
جلسه شورای امنیت سازمان ملل گفت: »برجام به عنوان 
یك ابتکار چندجانبه توانست یکی از موضوعات غیرضروری 
و یك نگرانی ساختگی ازسوی کشور های غربی درخصوص 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران را مورد توجه قرار دهد.« 
ج از  فصل تازه ای از سیاست ورزی در راه است. فصلی خار

سایه دولت سایه.

سایه جلیلی علیه دولت سایه

   واقعیت ها و تحول باقری کنی 

 روایت بروجردی 
کرات از 2 محور کلیدی مذا

  سرمایه گذاری و ماندن 
در توافق

کرات ایران و آمریکا   دومین دور از مذا
در سفارت عمان در شهر رم ایتالیا در 
حالی به پایان رسید که بر اساس اعلام 
عباس عراقچی، وزیر امور خارجه، از روز 
کرات در  چهارشنبه سوم اردیبهشت مذا
سطح کارشناسی آغاز و شنبه هفته آینده 
یعنی ششم اردیبهشت و سومین دور از 
کرات ایران و آمریکا انجام خواهد شد.  مذا
کرات کارشناسی از منظر برخی  آغاز مذا
مثبت  موید  کارشناسان  و  تحلیلگران 
بودن فضای دو مرحله قبلی و حرکت رو 

کرات است.  به جلوی مذا
 حق غنی سازی 

و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  یک   
سیاست خارجی مجلس در خصوص آغاز 
کرات کارشناسی و فضای مثبت دور  مذا
کرات ایران و آمریکا اظهار داشت:  دوم مذا
مصاحبه  مستند  بهترین  می کنم  فکر 
خود آقای دکتر عراقچی است که فضا را 
کرات  به نوعی تکرار شرایط دور اول مذا
مجموع  در  فضا  یعنی  کردند.  ترسیم 
مثبت بوده است. این نشان دهنده این 
کرات را  است که طرفین اراده ادامه مذا
دارند و این خود گام مثبتی است. البته 
به این معنی نیست که مطلق خوش بین 
باشیم اما گام یک و دو خوب برداشته 
کرات کارشناسی  شده و ورود به عرصه مذا
است  قرار  که  است  دیگری  علامت 
کارشناسی تر جلو  کرات جدی تر و  مذا
برود. علاءالدین بروجردی در خصوص 
بیان  کارشناسی  کرات  مذا کار  دستور 
داشت: هم برای ما مهم است تحریم 
برداشته شود هم برای آمریکایی ها مهم 
است که از نگرانی ادعایی ساخت بمب 
ج شوند. این سکه دورو  هسته ای خار
گره خورده است مبنای  دارد و به هم 
کارشناسی هم همین است.  کرات  مذا
گر این مرحله باز به جلو برود و به نتیجه  ا
از  تضمین  اخذ  است  مهم  آنچه  برسد 
آمریکا است با توجه به عهدشکنی آمریکا 
در برجام به رغم برخورداری از پشتوانه 
مهم  بسیار  امنیت،  شورای  قطعنامه 
برای مساله اخذ تضمین  باید  و  است 
تدبیر جدیدی اندیشید تا کار با اطمینان 
کافی جلو برود. وی افزود: من به صورت 
آمریکا  که  که همین  کید می کنم  کلی تا
پذیرفته به  رغم خروج از برجام به میز 
کره باز گردد از نگاه دیپلماتیک خود  مذا
این نشان دهنده این است که آن راه را 
کنار گذاشته و متوجه شده که از این شیوه 
جوابی نمی گیرد. نماینده ادوار مجلس 
بیان کرد: بسیار مهم است که علت خروج 
بار قبل آمریکا چه بود؟ کمتر به بررسی و 
پاسخ به این سوال توجه می شود. از دید 
من علت این بود که آمریکایی ها حس 
کردند از این »نمد«- برجام- برای آنها 
کلاهی ساخته نمی شود. انتظار داشتند 
در برجام دایره وسیعی از فعالیت های 
اقتصادی تعریف شود و وقتی این اتفاق 
خ نداد، بازی را برهم زدند. من تصور  ر
می کنم هوشمندی مقام معظم رهبری 
ح کردند که  که آقای رئیس جمهور مطر
ایشان با سرمایه گذاری آمریکایی ها در 
ایران مشکلی ندارند می تواند این مشکل 
را حل کند. یعنی آنها دیگر نه تنها دغدغه 
در  بلکه  باشند  نداشته  اقتصادی  کار 
نیز  انگیزه  تجارت پیشه  ترامپ  دوران 
داشته باشند. با این راهبرد انگیزه آنها 
برای خروج از توافق از بین رفته و مایل به 

حفظ توافق نیز خواهند بود. 
 تاثیر توافق احتمالی 

 رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی 
مجلس درباره درصد غنی سازی ایران 
کرد: من به  و موضع طرف غربی اظهار 
گر ما به دنبال این  دوستان هم گفتم که ا
کشتی های  »پیشرانه های  که  هستیم 
باید ببینیم  اتمی شود  اقیانوس پیما« 
نیاز ما چند درصد و چقدر است. ما باید 
بر اساس نیاز عمل کنیم. اینکه بگویند 
ندارد  نیاز  درصد  این  از  بیش  ایران 
صحنه  در  باید  را  نیاز  نیست.  منطقی 
عمل تعریف کنیم و به اثبات برسانیم و 
بر آن مبنا غنی سازی را انجام دهیم. به 
نوشته خبرآنلاین وی در خصوص تاثیر 
توافق احتمالی بر روابط تهران و مسکو 
گر قبلا هم این دغدغه بود با  عنوان کرد: ا
پیام هوشمندانه رهبری به رهبران چین 
و روسیه نباید این دغدغه باشد. چون در 
این پیام بر دائمی بودن و راهبردی بودن 
کره ای  گر ما مذا کید شده است و ا روابط تا
هم با کشوری به نام آمریکا داریم تاثیری 
داشت.  نخواهد  آمریکا  با  ما  روابط  بر 
بروجردی تصریح کرد: من درباره جزئیات 
فنی اظهارنظر نمی کنم اما فکر می کنم 
اینکه ما تنها راهکار در مورد اورانیوم را 
صحیح  چندان  کنیم  تصور  آن  انتقال 
درصد   ۶0 اورانیوم  بتوان  باید  نیست. 
کرد،  تبدیل  پایین تر  درصد های  به  را 
بنابراین بحث انتقال را باید کنار بگذاریم 
و با استفاده از دیگر روش ها،نیاز داخلی 

صلح آمیز خود را تامین کنیم.


